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El dia 21 de desembre del 2005, dimecres, es reuneix 
a la Casa de la Vall el M. I. Consell General, en 
sessió tradicional de Sant Tomàs convocada d'acord 
amb allò que estableix el Reglament de l'Assemblea i 
amb l'ordre del dia que figura en el Butlletí del 
Consell General núm. 38/2005, que és el següent: 

1- Informe de la delegació del Consell General a la 
Unió Interparlamentària. 

2- Informe de la delegació del Consell General al 
Consell d’Europa. 

Un cop oberta la sessió, sota la presidència dels  
M. I. Srs. Joan Gabriel i Estany i Bernadeta Gaspà 
Bringueret, Síndic General i Subsíndica General, 
respectivament, s'ha procedit a comprovar la 
presència dels membres, que ha quedat registrada 
d'acord amb la relació següent: 

M. I. Sra. Olga Adellach Coma 
M. I. Sr. Vicenç Alay Ferrer 
M. I. Sr. Jaume Bartumeu Cassany 
M. I. Sr. Alain Bernat Gallego 
M. I. Sr. Carles Blasi Vidal 
M. I. Sr. Robert Call Masià 
M. I. Sr. Francesc Casals Pantebre 
M. I. Sr. Josep Dallerès Codina 
M. I. Sr. Ricard de Haro Jiménez 
M. I. Sr. Josep Maria Farré Naudi 
M. I. Sr. Joan Albert Farré Santuré 
M. I. Sra. Maria Rosa Ferrer Obiols 
M. I. Sr. Jordi Font Mariné 
M. I. Sra. Lurdes Font Puigcernal 
M. I. Sr. Joan Gabriel i Estany 
M. I. Sra. Eva García Pastor 

M. I. Sra. Bernadeta Gaspà Bringueret 
M. I. Sra. Mariona González Reolit 
M. I. Sr. Jordi Jordana Rossell 
M. I. Sr. Esteve López Montanya 
M. I. Sra. Conxita Marsol Riart 
M. I. Sr. Daniel Mateu Melción 
M. I. Sr. Emili Prats Grau 
M. I. Sra. Maria Pilar Riba Font 
M. I. Sr. Francesc Rodríguez Rossa 
M. I. Sr. Jaume Serra Serra 
M. I. Sr. Enric Tarrado Vives 
M. I. Sr. Carles Verdaguer Pujantell 

També hi és present el M. I. Sr. Albert Pintat 
Santolària, Cap de Govern, acompanyat dels M. I. Srs. 
Manel Pons Pifarré, Ministre d’Urbanisme i 
Ordenament Territorial; Juli Minoves Triquell, 
Ministre d’Afers Exteriors, Cultura i Cooperació; 
Ferran Mirapeix Lucas, Ministre de Finances; Josep M. 
Cabanes Dalmau, Ministre de Justícia i Interior; 
Montserrat Gil Torné, Ministra de Salut, Benestar 
Social i Família; Joel Font Coma, Ministre d’Economia; 
Roser Bastida Areny, ministra d’Educació i Formació 
Professional; Antoni Puigdellívol Riberaygua, Ministre 
de Turisme i Medi Ambient; Meritxell Mateu Pi, 
Ministra d'Habitatge, Joventut, Ensenyament Superior i 
Recerca; Carles Font Rossell, Ministre d’Esports i 
Voluntariat i Pere Torres Montellà, Ministre 
d’Agricultura i Patrimoni Natural. 

Assisteix també a la sessió el Sr. Valentí Martí 
Castanyer, secretari general del Consell General. 

(El M. I. Sr. Robert Call Masià, Secretari de la 
Sindicatura, llegeix l'ordre del dia) 

(Són les 12.10h) 
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El Sr. síndic general: 

Voldria aprofitar per donar la benvinguda a les 
diferents autoritats que en la data d’avui s’apleguen 
en aquesta noble Sala: el representant del copríncep 
episcopal, també el secretari del representant del 
copríncep francès, el president del Consell Superior 
de la Justícia, el president del Tribunal 
Constitucional, els cònsols majors, menors i 
representants dels comuns i també els amics que 
s’han aplegat aquí. 

Bé, doncs, procedirem al punt número 1. 

1- Informe de la delegació del Consell 
General a la Unió Interparlamentària. 
També coneguda com la UIP. 

Intervé en aquest acte la Sra. Bernadeta Gaspà 
Bringueret, presidenta de la delegació del Consell 
General davant la UIP. 

La Sra. Bernadeta Gaspà: 

Gràcies Sr. síndic. 

Aquest any 2005, el Consell General ha participat a 
la 2a Conferència de Presidents de Parlaments 
Nacionals, que va celebrar-se del 7 al 9 de setembre, 
a Nova York; a la 113a Assemblea; al 177è Consell 
Director de la Unió Interparlamentària i a les 
reunions dels Dotze Plus, que van tenir lloc, els 
passats 17, 18 i 19 d’octubre, a Ginebra; al seminari 
d’informació, sobre l’aplicació del conveni sobre 
l’eliminació de totes les formes de discriminació 
envers la dona i el seu protocol facultatiu, que es va 
impartir, també a Ginebra, el 20 d’octubre del 2005; 
i a l’Audició Parlamentària organitzada el 30 
d’octubre i l’u de novembre a la seu de les Nacions 
Unides a Nova York. 

A la 2a Conferència de Presidents de Parlaments 
Nacionals, organitzada els dies 7, 8 i 9 de setembre a 
Nova York, vaig assistir-hi jo mateixa, en 
representació del M. I. Sr. Síndic General. 

Cent cinquanta presidents de cent trenta estats 
diferents vam participar-hi. D’una banda, vam 
analitzar la feina feta dels darrers cinc anys, en els 
nostres parlaments, en relació amb els afers 
internacionals; vam donar la nostra opinió sobre el 
paper de l’ONU davant els nous reptes mundials a 
afrontar i sobre el paper dels parlaments en la 
cooperació internacional, l’assoliment dels objectius 
de les Nacions Unides i la democratització de les 
organitzacions internacionals. 

D’altra banda, vaig aprofitar l’ocasió, per assistir a 
una reunió informal del grup dels Dotze Plus en la 
qual es va aprovar, per unanimitat, una declaració 

relativa a la lluita contra el terrorisme i, vaig 
participar en una trobada amb els presidents dels 
parlaments dels petits estats d’Europa, tinguda a 
iniciativa del president del Parlament de Mònaco, el 
Sr. Stéphane Valéry, en la qual es va anunciar la 
voluntat d’aquest darrer parlament de celebrar una 
trobada per facilitar el coneixement mutu dels 
nostres parlaments. 

En les reunions tingudes a Ginebra, els dies 17, 18 i 
19 d’octubre, el Consell General, va estar-hi 
representat pel M. I. Sr. Síndic General, Joan 
Gabriel, i per les M. I. Srs. Conselleres i Consellers 
Generals: Olga Adellach, Vicenç Alay, Lurdes Font, 
Mariona González i Emili Prats. 

En la 113a Assemblea, es van aprovar quatre 
resolucions sobre temes tant diversos com: les 
migracions i el desenvolupament, el paper dels 
parlaments i els mitjans de comunicació en la 
distribució d’informació objectiva a la població, la 
importància de la societat civil per a l’evolució i el 
desenvolupament de la democràcia i, les catàstrofes 
naturals i el paper dels parlaments en les activitats de 
prevenció, ordenació, reconstrucció i protecció 
d’aquestes. 

En el 177è Consell Director de la UIP, entre altres 
qüestions es va elegir el Sr. Pier Ferdinando Casini, 
actual president de la Cambra de diputats italiana, 
com a nou president de la UIP, per a un mandat de 
tres anys, en substitució del senador xilè Sergio Páez, 
que havia arribat a la fi del seu mandat; es va 
admetre el Parlament de les Maldives, readmetre els 
Parlaments de Madagascar i de la República 
Dominicana i suspendre, com a membre de la UIP, el 
Parlament de Mauritània en haver deixat de 
funcionar després del cop d’estat succeït a l’agost del 
2005. 

A les reunions dels Dotze Plus es va elegir la  
Sra. Paddy Torsney, parlamentària canadenca, com a 
nova presidenta, per a un període d’un any i, es va 
acceptar, per consens, admetre el Parlament de 
Geòrgia, com a membre de ple dret d’aquest grup 
geopolític, del qual el Consell General en forma part 
des de 1996. 

Quant al Seminari d’informació sobre l’aplicació del 
conveni sobre l’eliminació de totes les formes de 
discriminació envers la dona i el seu protocol 
facultatiu, que es va impartir el 20 d’octubre del 
2005, a Ginebra, comentar que es va decidir 
participar en aquest en considerar-se especialment 
interessant per haver de presentar Andorra, l’any 
que ve, com a estat membre que és d’aquesta 
Convenció des de l’any 1996, un informe sobre les 
mesures legislatives, judicials, administratives i altres, 
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preses al Principat per contribuir a la igualtat de 
gènere. 

Les M. I. Sres. Olga Adellach i Mariona González 
van ser les conselleres generals encarregades de 
seguir aquest seminari. 

Finalment, a l’Audició Parlamentària organitzada els 
dies 30 d’octubre i 1 de novembre a la seu de les 
Nacions Unides a Nova York, va participar-hi el 
síndic general i els M. I. Srs. Vicenç Alay i Enric 
Tarrado. En aquesta reunió es va tractar la 
responsabilitat dels parlaments en l’enfortiment de 
l’ONU, en la lluita mundial contra el terrorisme i en 
la consolidació de la pau. Alts responsables de 
l’ONU i eminents experts sobre la matèria van 
prendre-hi part. 

La UIP està integrada per cent quaranta-tres 
parlaments nacionals. A més de tots els parlaments 
nacionals dels estats membres de la Unió Europea, 
trobem que són membres de la UIP, parlaments de 
petits estats com Mònaco i Liechtenstein, i 
parlaments de grans estats com Rússia, Xina, Japó i 
Argentina. 

La UIP és una organització internacional 
parlamentària que s’esforça per afavorir el diàleg 
entre els pobles, implantar una cultura democràtica 
i, aportar una dimensió parlamentària a les 
organitzacions internacionals governamentals, com 
per exemple, a l’Organització Mundial del Comerç i 
a l’ONU. 

La UIP és un marc idoni per promocionar les 
democràcies, defensar la igualtat de sexes i, 
contribuir ponts d’entesa entre els legisladors 
d’arreu. 

El Consell General pot fer una gran tasca en el si de 
la UIP i treure’n profit de l’experiència i dels 
coneixements d’aquesta organització mundial de 
parlaments nacionals fundada l'any 1889. 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Moltes gràcies Sra. subsíndica, per la seva 
intervenció. 

Hi ha alguna observació? 

Bé, doncs, passaríem al punt número 2 de l’ordre del 
dia. 

2- Informe de la delegació del Consell 
General al Consell d’Europa. 
Intervé, en aquest cas, el Sr. Joan Albert Farré 
Santuré president de la delegació del Consell 
General davant el Consell. 

Teniu la paraula Sr. Farré. 

El Sr. Joan Albert Farré: 

Gràcies Sr. síndic. 

El passat mes de juny la delegació que tinc l'honor de 
presidir va ser nomenada pel Consell General per 
representar-lo davant l'Assemblea Parlamentària del 
Consell d'Europa, rellevant així els membres de la 
delegació de la legislatura passada. Abans de 
procedir amb l’exposat voldria agrair als meus 
antecessors el bon treball que van dur a terme 
durant tot el seu mandat, destacant l'elaboració i la 
presentació d'importants informes que defensen els 
principis fonamentals que el Comitè de Ministres, 
juntament amb l’Assemblea Parlamentària del 
Consell d’Europa, lluiten per fer prevaler a tot 
Europa com són la promoció de la democràcia 
pluralista, la protecció dels drets humans i la 
primacia de l’Estat de dret. 

Enguany, la delegació, que està formada pel M. I. Sr. 
Jaume Bartumeu Cassany, per la M. I. Sra. Eva 
García Pastor, pel M. I. Sr. Vicenç Alay Ferrer, i per 
mi mateix, ha assistit i ha participat activament en 
les dues darreres sessions de l'Assemblea 
Parlamentària del Consell d'Europa i en algunes de 
les reunions de les comissions i subcomissions a les 
que estem inscrits en qualitat de titulars i suplents. 

Durant la sessió que va tenir lloc al mes de juny, en 
el Ple de l’Assemblea, a més de ratificar-se els poders 
de la nostra delegació, es van tractar entre altres els 
següents informes: Desaparició i assassinat de 
nombroses dones i nenes a Mèxic; El medi ambient i 
els objectius del Mil·lenari per al desenvolupament; 
El Banc Mundial, el Fons Monetari Internacional i la 
realització dels objectius del Mil·lenari per al 
desenvolupament; Situació a l’Orient pròxim; 
Mitjans de comunicació i terrorisme; Abolició de les 
restriccions al dret de vot; i Per una millor resposta a 
les necessitats de salut mental a Europa. 

En el decurs de la sessió del mes d’octubre, s’adoptà 
la celebració d’un debat d’urgència relatiu a la grip 
aviar i es va debatre sobre dones i religió a Europa; 
matrimonis forçosos i matrimonis d'infants; el 
Consell d'Europa i la política europea de veïnatge de 
la Unió Europea; el cost de la Política agrícola 
comuna; i procediments d'asil en els Estats membres 
del Consell d'Europa. Així mateix, l’Assemblea va 
procedir, d’una banda, a l’elecció del comissari dels 
Drets Humans, restant elegit el Sr. Thomas 
Hammarberg en substitució del Sr. Álvaro Gil-
Robles, i d’altra banda, a l’elecció del secretari 
general de l'Assemblea Parlamentària, restant elegit 
el Sr. Mateo Sorinas en substitució del Sr. Bruno 
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Haller. Ambdós entraran a ocupar el càrrec el dia 1 
de febrer del 2006. 

També voldria assenyalar que durant la sessió del 
gener del 2005 l’Assemblea, amb un total de 
quaranta-sis estats membres va elegir al Sr. René 
Van Der Linden com a president de l’Assemblea 
Parlamentària del Consell d’Europa. 

No voldria concloure sense abans destacar la 
important tasca que les successives delegacions 
andorranes han i duen a terme en aquest organisme 
internacional europeu amb una implicació activa i 
fructífera tant en les diferents comissions i 
subcomissions com en el si de l’Assemblea General. 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Moltes gràcies, Sr. Farré, per la vostra exposició. 

Hi ha alguna observació? 

Bé, doncs, acabades les intervencions i tal com és 
tradició, doncs, adreçaríem unes paraules en aquesta 
noble Sala abans d’acabar aquesta sessió. 

Havent passat ja set mesos d’aquell 19 de maig, quan 
en aquesta noble Sala vàrem prendre el compromís 
legislatiu amb el poble andorrà, set mesos de camí 
plegats amb motiu de la celebració d’aquesta sessió 
coneguda com a Consell de la Perdiu i antigament 
també com a Consell de Comptes, vull agrair 
públicament l’esforç i la dedicació de totes i tots els 
consellers i conselleres generals. 

Hem celebrat ja algunes sessions de Consell General. 
També s’han dut a terme moltes reunions de les 
comissions legislatives i moltes, també, amb la 
compareixença dels M. I. Srs. Ministres. 

També és remarcable el compromís, de ben segur, de 
la nova Llei de la Seguretat Social, un compromís no 
sempre fàcil per donar pas a una necessitat social, és  
a dir, un gran pacte en benefici del conjunt de la 
societat. Vull agrair l’esforç de tots i la voluntat 
política demostrada especialment per a les persones 
que han format part d’aquesta coneguda comissió de 
treball. 

Hem passat, doncs, el rodatge d’aquesta legislatura i 
tots ens anem coneixent una mica millor. Tots i 
cadascú des de les diverses posicions polítiques i amb 

el legítim dret a defensar al que creiem que és el 
millor per al país perquè ens uneix un mateix 
propòsit: el progrés d’Andorra i el progrés del poble 
andorrà. 

De les discrepàncies en el debat en surten sempre les 
bones conclusions. 

Vull aprofitar el moment per agrair-vos la vostra 
comprensió i la col·laboració amb la tasca que ens 
varen encomanar a la Sra. subsíndica, la  
Sra. Bernadeta Gaspà, i a mi mateix, i crec que he 
parlat també en nom dels dos secretaris de la 
Sindicatura, i s’hi fa extensió aquest agraïment. 

Queda molt camí encara per endavant i estic 
convençut que plegats continuarem aportant les 
solucions necessàries als problemes que aniran 
sorgint. També, el procés legislatiu en el nou període 
ha de ser sense dubte més important, ja que algunes i 
necessàries lleis estan en fase de discussió en els 
grups parlamentaris. 

El diàleg, la discussió, el consens són i han de ser 
encara referents per a tots nosaltres: per al Consell 
General, comuns, Govern, per la bona relació amb 
els nostres coprínceps, el respecte del poder judicial i 
el servei i el compromís de tots pel millor 
funcionament de la societat. 

Desitjo, doncs, amb aquestes paraules també, unes 
bones festes als nostres coprínceps: sa Excel·lència 
Jacques Chirac i sa Excel·lència Joan Enric Vives, i 
faig extensiu aquest desig a totes les conselleres i 
consellers generals; als membres, també, del Govern 
que avui els tenim tots al Ple; als representants 
comunals que també ens acompanyen en aquest 
acte; als representants de totes les institucions, avui 
aplegats també, en aquest acte; així com a totes les 
persones que fan possible que cada vegada que 
celebrem el Consell General, segurament en una 
feina anònima, doncs fan possible que les reunions 
nostres tinguin el ressò que han de tenir i facin 
possible que es puguin celebrar. 

Moltes gràcies a tothom i que tinguem un bon Nadal! 

Ara, abans d’aixecar la sessió només recordar que 
procediríem a fer la tradicional foto a les escales i, 
sense més, doncs, aixequem la sessió de Sant Tomàs. 

Moltes gràcies. 

(Són les 12.30h) 

 

 

Diari de Sessions del Consell General 

Dipòsit legal: And. 275/94 
ISSN 1024-9052 

Preu de l’exemplar: 1,20 € 
Subscripcions: Tel. 877877 

4 


